

lectis Sacerdotum, Diaconorum aut Subdiaconorum officia quaedam usurpent: multo minus convenit, ut Canonici aut Vicarii ex Collegarum suorum numero aliquem designent Episcopum, qui reliquos omnes magnis impendiis liberali convivio excipiat.

Das Festum hypodiaconorum fand in verschiedenen Kirchen an verschiedenen Tagen statt: a quibusdam perficitur in Circumcisione, a quibusdam vero in Epiphania vel in ejus octava (Beleth l. c. c. 72). Im Dom zu Köln wurde es am 11. Januar gefeiert (den Ritus s. im Art. Epiphanie 6). Die Weise scheint schon früh nicht überall so harmlos wie in Köln gewesen zu sein. Schon Beleth sagt, es würde Rattenfest (quod vocamus stultorum) genannt, und bemerkt, es sei der ordo hypodiaconorum incertus. Unde sit, ut ille quandoque inter aores annumeretur, quandoque non, quod expresse ex eo intelligitur, quod certum tempus non habeat et officio celebretur confuso. In den Kirchen, welche Beleth vor Augen hatte, geschah also diese Feier schon damals officio confuso. Vielleicht brach hier die noch halb heidnische wilde Lustigkeit der Neujahrfeier, welche auch mit Verlärungen begleitet war (S. August. l. c.), am ersten in die gottesdienstlichen Räume ein. Ein sehr trübes Bild von dieser Feier gibt uns schon die Schilderung in einem Schreiben des Cardinal Petrus an Erzbischof Odo von Paris aus dem Jahre 1198, nach welchem in der Kirche Notre-Dame in festo Circumcisionis . . . tot consueverunt enormitates et opera flagitiosa committi, quod locum sanctum . . . non solum foeditate verborum, verum etiam sanguinis effusione plerumque contigit inquinari, und daß es so weit gekommen, ut sacratissima dies . . . festum fatuorum nec immerito generaliter consueverit appellari (Bonner Beitr. f. Philos. u. Kath. Theol. N. F. XI, Heft 2, S. 172). Aber auch die Feste der Priester, Diaconen und Knaben konnten in einer so frästigen und energischen Zeit leicht Ausschreitungen in ihrem Gefolge haben, und daß diese in nicht geringem Maße wirklich eintreten, zeigen die fast zugleich mit den ersten Zeugnissen über diese Feste auftretenden Verbote derselben. Innocenz III. erklärte sich 1210 entschieden dagegen, daß in aliquibus anni festivitatibus, quae continuo natalem Christi sequuntur, diaconi, presbyteri ac subdiaconi vicissim insaniae suae ludibria exercere praesumunt: per gesticulationum suarum debacchationes obscenas in conspectu populi deus faciunt clericals vilescere (c. 12 X, 3, 1). Innocenz IV. wiederholte 1246 das Verbot unter Strafe der Excommunication. Der Kinderbischof wird hier nicht verboten. Aber auch bei diesem Feste zeigten sich die Ausschreitungen; so verordnete 1260 die Synode von Cognac bei Bordeaux (Hard. VII, 530): Cum in balleatione, quae in festo ss. Innocentium in quibusdam ecclesiis fieri inolevit, multae rixae, contentiones

et turbationes tam in divinis officiis, quam alii consueverunt provenire, praedictas balleationes ulterius sub intimatione anathematis fieri prohibemus: nec non et episcopos in praedicto festo creari, cum hoc in ecclesia Dei ridiculum existat, et hoc dignitatis episcopalis ludibrio fiat. Das Concil von Salzburg von 1274 c. 17 verbot wegen der enormes culpae et damna gravia, von denen die ludi des episcopatus puerorum in einigen Kirchen begleitet waren, die Aufführung dieser ludi durch Cleriker in den Kirchen, nisi parvi sedecim annorum et infra fuerint, qui hujusmodi ludos exercent, quibus ali senioris ipsis nullatenus se misceant aut intersint (Hard. VII, 726). Wie hier bezüglich des Kinderbischofs nur eine Fernhaltung der Missbräuche verordnet wird, so begnügt sich auch der Erzbischof Johannes von Canterbury 1279, zu bestimmen, daß die solemnia puerilia erst nach der Vesper des Festes des hl. Johannes beginnen und mit dem Feste der unschuldigen Kinder endigen sollten (Harduin VII, 787). Strenger trat das Concil von Basel (Sess. XXI, art. 11) auf: Turpem etiam illum abusum in quibusdam frequentatum ecclesiis, quo certis anni celebrationibus nonnulli cum mitra, baculo ac vestibus pontificalibus more episcoporum benedicunt, alii ut reges ac duces induiti, quod festum fatuorum vel innocentium seu puerorum in quibusdam regionibus nuncupatur, alii larvales ac theatrales jocos, alii choreas et tripudia marium ac mulierum facientes, homines ad spectacula et cachinnationes movent, alii commissationes et convivia ibi praeparant, haec S. Synodus detestans statuit et jubet etc. (Harduin VIII, 1199).

Wald nachher gibt ein Rundschreiben der Pariser theologischen Facultät vom 12. März 1444 an alle französischen Bischöfe (bei Ducange s. v. Kalendas) von dem Narrenfeste folgende entsetzliche Schilderung: Divini officii tempore larvati, monstruosi vultibus, aut in vestibus mulierum, aut leonum vel histrionum choreas ducebant, in Choro cantilenas inhonestas cantabant, offas pingues supra cornu altaris juxta celebrantem Missam comedebant, lundum taxillorum ibidem exarabant, thurificabant de fumo foetido ex corio veterum sotularium etc. Um dieselbe Zeit erhoben sich auch verschiedene Bischöfe und durch seine Verordnung vom 17. April 1445 König Karl VII. von Frankreich gegen dieses Unwesen, und dasselbe scheint in diesem Jahrhundert auch ein Ende gefunden zu haben; wenigstens verbieten die Concilien von Rouen 1581 (Harduin X, 1217), von Bourges 1584 (ib. 1474) und von Aix 1585 (ib. 1541) nur mehr die Knabenspiele am Feste der unschuldigen Kinder. Gegen die Wahl eines Kinderbischofs spricht sich auch noch das Provinzialconcil zu Toledo von 1565 c. 21 aus (Aguirre, Coll. Conc. Hisp. V, 397). Für das Vorkommen von Missbräuchen, welche mit